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• Újabb bemutatók 

A Manón és A Sasfiók 
Politizálás 

Mit csináljon az em-
ber, ha túl hangosan 
beszélnek mellette? Pe-
dig amúgy nem akar 
hallgatózni. 

- Azért ez a Tocsik 
Mária nem semmi... 

- Nem Mária az, ha-
nem Márta! 

- Akkor meg mi 
van? Márta és kész. Jól 
összefonódott a kom-
csikkal. Azért nézik el 
neki ezt a marha nagy 
adócsalást... 

- Ja, de itt Szegeden 
sem jobbak egy szállal 
se. Mekkora pénzekel 
tesznek zsebre, mit 
gondolsz? Nem értem, 
a Gyula miért engedi 
nekik? 

- Már régen nem a 
Gyula a tanácselnök, 
hanem az az ügyvéd. A 
latyak doktor... 

Hiába, nagy dolog a 
politika... 

v. r. s. 

# A tb spórol, az egyetem fizet 

Szívügyekről - panaszmentesen!?) 

Ebben az évben 550-600 szívműtétet terveznek a szegedi szívsebészeten. (Fotó: Karnok Csaba) 

Jótékonysági 
est 

a Royalban 
• D M - i n f o r m á c i ó 

A „Reménysugár a dél-al-
földi haematológiai és onko-
lógiai gyermekbetegekért" 
Alapítványt egy esztendővel 
ezelőtt abból a célbői hozták 
létre szülői kezdeményezés-
re, hogy javítsanak a kezelt 
betegek körülményein . A 
SZOTE Gyermekkl in ikán 
évente több száz leukémiás 
és daganatos gyermeket ke-
zelnek a három dél-alföldi 
megyéből (Bács-Kiskun, Bé-
kés és Csongrád). Az alapít-
vány kuratóriuma a segítés 
szándékával jó tékonysági 
mdsoros estet rendez január 
25-én, szombaton este fél 8-
kor a Royal szálló díszter-
mében. A műsorban fellép: 
dr. Benyoszky István vezeté-
sével a Sub Signo együttes, 
a Gén együttes. Nagy Bandó 
András és Ördög Ottó hu-
moristák, valamint a Bella 
Móda Divatstúdió manöken-
jei. A műsor után svédaszta-
los vacsorával várják a ven-
dégeket. A rendezvény fő tá-
mogatója: a Royal szálló. Az 
ezerötszáz forintos belépőt a 
szálló portáján lehet meg-
venni, illetve a 62/437-182-
es telefonszámon lehet meg-
rendeln i . Az a lap í tvány 
számlaszáma: 10402805-
28017662-00000000. 

Vegyülj 

• Munkatársunktól 
A kémia világa címmel 

előadás-sorozalot szervez kö-
zépiskolások számára a Jó-
zsef Attila Tudományegye-
tem Kémiai Tanszékcsoport-
ja. Az első előadást, melynek 
címe Szent-Györgyi Albert, 
Szeged és a C-vitamin, január 
23-án, csütörtökön 17 órakor 
tartják a Szabó Zoltán tante-
remben (Dóm tér 7. III. eme-
let). Az előadó dr. Hannus 
István egyetemi docens lesz. 
A belépés díjtalan, a szerve-
zők minden érdeklődőt szere-
tettel várnak. A tanszék el-
képzelései szerint az egyetem 
professzorai, docensei évente 
négy-öt hasonló előadást tar-
tanak majd. A tervezett té-
mák: játékos kémia; a víz: a 
legérdekesebb vegyület; a 
kémia és a „társművészetek"; 
az égő gyufaszál esete, avagy 
kémia térben és időben; a 
szubmikroszkópos dimenzi-
ók világa. 

A dél-magyarországi 
szívsebészeti centrum-
ban, a SZOTE Szívsebé-
szeti Önálló Osztá lyán 
az elmúlt hat év alatt 
közel megkétszerező-
dött a szívműtétek szá-
ma, a korábbi évi 252-
rAl, 407-re emelkedett, s 
ennél nagyobb arány-
ban nőtt a csecsemőkorú 
gyermekek szivoperá-
ciójának száma. A mű-
szerpark világszínvona-
lú, a csapatmunka lát-
ványos eredményeket 
produkál. A másfél év-
vel ezelőtt korszerűsí-
tett, új vezetővel, új pe-
riódust kezdő szívsebé-
szeti centrum erre az 
esztendőre tervezett mű-
téteinek s z á m a : 550-
600. 

A SZOTE Sebészeti Kli-
nikájának Szívsebészeti Ön-
álló Osztályát elkerülte az 
ágyszámleépltési hullám, s 
ez az intézmény azon kevés 
egészségügyi ellátóhely kö-
zé tartozik, ahol nem pa-
naszkodnak az ellehetetlenü-
lés miatt, hanem fejlődésről, 
lá tványos e redményekrő l 
számolhatnak be. Dr. Szécsi 
János egye temi docens 
1994-ben foglalta el az osz-
tá lyvezetői széket , s első 
dolga volt az osztályt felújít-
tatni. 1995. tavaszán egy vi-
lágszínvonalú osztályon kez-
dett egy új fejezetet a szege-
di szívsebészet történetében. 
A kitűnő szívsebész hírében 
álló osztályvezetővel az el-
múlt másfél év eredményei-
ről beszélgettünk. 

- A felújításkor a leg-
fontosabb szempont az volt, 
hogy az intenzív ágyak szá-
mát növeljük - kezdi Szécsi 
János - , hiszen ahhoz, hogy 
a két műtőben folyamatosan 
operálhassunk, nyolc, inten-
zív ellátásra alkalmas ágyat 
kellett biztosítanunk. Ha egy 
műtőasztalhoz 3-4 intenzív 
ágy csatlakozik, akkor lehet 
egy-egy műtőben évente 
300-350 szlvoperációt vé-
gezni. Ez a nemzetközi gya-
korlat, ami persze megfelelő 
színvonalú műszerezettség 
és kellő számú szakszemély-
zet nélkül nem lehetséges. 
Ezért, természetesen óriási 
erőfeszítések árán, de sike-
rült az intenzíves nővérgárda 
létszámát növelnünk, 11 -ről 
20 főre, de még további nő-
vérlétszám növelésére lenne 

szükség. Három ápolónő fel-
vétele kellene ahhoz, hogy 
teljes üzemben tudjuk mű-
ködtetni a nyolc intenzív 
ágyat. A nővérlétszámot te-
kintve még alatta vagyunk a 
normának, mert nálunk egy 
ágyra három ápolónő jut, a 
szívsebészeti „nővérnomra" 
viszont négyet ír elő egy 
ágyra. 

0 Rendkívül nagy 
hangsúlyt helyez a nővér-
létszámra. 
- A sebészi beavatkozás 

sikeressége mellett óriási je-
lentősége van a műtétet köz-
vetlenül követő intenzív el-
látásnak. S hiába sikerül a 
műtét, ha nem megfelelő az 
operáció utáni ellátás, akkor 
a beteget e lvesz í the t jük . 
Gondoljunk bele: a szívmű-
tét ideje alatt a beteg légzé-
sét és keringését a szívmotor 
biztosltja, a beteg gyakorla-
tilag a tetszhalál állapotába 
kerül. Ez a műtét mélyreható 
beavatkozás az ember életta-
ni folyamataiba, s az operá-
ciót követő 24-48 óra kell 
ahhoz, hogy a beteg szerve-
zete magához tétjén. Ezt elő-
segítendő szükséges az in-
tenzív ápolás és az intenzív 
betegmegfigyelés speciális 
körülményei. A nővérek egy 
tucat élettani paramétert fi-
gyelnek, amelyeket negyed-
óránként regisztrálnak. Még 
abban az esetben is, ha min-
den problémamentesen zaj-
lik, az első 48 órában rend-
kívül intenzív megfigyelésre 
van szükség. Ezért oly fon-
tos a szakszerű postoperatív 
ápolás minősége. 

0 A szívsebészeti önálló 
osztály fejlesztésének má-
sik iránya a műszerpark 
korszerűsítése volt. 
— Sikerült egy egységes 

monitorrendszert beszerezni 
és beállítani, amire az egye-
tem biztosított 18 millió fo-
rintot. A rendszer egy kom-
puterből és betegfigyelő te-
levízióláncból áll. Pillanat-
nyilag ez a csúcstechnoló-
gia, ami a legkorszerűbb fel-
tételeket biztosítja, s óriási 
előrelépést jelent. A Népjó-
léti Minisztérium által 40 
millió forinttal megtoldott 
egyetemi támogatással lehe-
tővé vált, hogy a szívsebé-
szetben a ma elvárható leg-
jobb műszerezettség rendel-
kezésünkre álljon. 

0 Az elmúlt hat év alatt 
közel megkétszerezték a 
szívműtéteket. 

- A hat év alatt 70 száza-
lékkal nőtt a szívoperációk 
száma. Míg 1991-ben 252 
szívműtétet végeztek évente 
az osztályon, addig 1996-
ban 408 esetben operáltunk. 
Ám bármekkora is volt a fej-
lesztési és jobbítási szándé-
kunk, azt az űrt, ami a '91-es 
és a '96-os év műtéti száma 
között tátong, egy-másfél év 
alatt lehetetlenség behozni. 
Ez már az a szféra, ahol a 
pénz sem minden, nem a fo-
rintokon múlik. Ha megkét-
szereződne a műtők, az in-
tenzív ágyak, a műszerek 
száma, akkor sem lennénk 
képesek évi 900 műtétet el-
végezni, jóllehet ennyi lenne 
kívánatos a dél-magyaror-
szági régió sz ívsebészet i 
centrumában. Ilyen nagyság-
rendű műtéti mennyiséghez 
megfelelő számú operálni 
tudó sebészre van szükség, 
legalább kétszer annyira , 
mint amennyien most az 
osztályon jelenleg műtünk. 
A szakemberek kiképzése, 
betanítása megkezdődött, s 
amennyiben három éven be-
lül bevégezzük, akkor meg-
közelí t jük az évi 800-900 
szívműtétet. Ebben az évben 
azonban még „csak" 550-
600-at tervezünk. 

0 Azt mondja, kevés az 
operálni tudó orvos. Né-
hány évvel ezelőtt, ami-
kor idejött, csak ön ope-
rált koszorúeret, most, 
két évvel később hányan 
képesek önállóan elvé-
gezni egy-egy szívműtétet 
az osztályán? 
- Rajtam kívül két kollé-

gám operál már önállóan, a 
segítségem nélkül. Mind-
annyian itt tanulták meg a 
szívműtéti technikát. Fiata-
lok valamennyien, mint aho-
gyan az osztályunk is fiatal, 
hiszen a 80 fős csapat átlag-
életkora 27 év. Csapato t 
mondtam szándékosan, hi-
szen csak szerves együttmű-
ködésben tudunk úgy dol-
gozni, hogy eredményt ér-
jünk el. A műtőben 8-9 em-
ber szellemi és fizikai közre-
működésével zajlik egy-egy 
operáció. Ezt követi az in-
tenzív ellátás, ami a nővé-
rekkel való együtt munkál-
kodást feltételezi. A társ-
szakmák nélkül nem létez-
nénk. Kitűnő összhangban 
dolgozunk a felnőttkardioló-
gusokkal, Csanády pro-
fesszorral, és a gyermekkar-
diológusokkal, dr. Kertész 

Erzsébettel és dr. Katona 
Mártával, s - akikről a bete-
gek keveset tudnak, de nél-
külük nincs operáció, - a 
kiváló aneszteziológus orvo-
sokkal, Babik doktorral és 
Deák doktorral. 

0 A gyermekkardioló-
gusok szerepe diagnoszti-
zálni és előkészíteni a ve-
leszületett szívfejlődési 
rendellenességgel világra 
jött csecsemők szívműtét-
jét. Egyre több csecsemő-
szívműtétet végeznek. 
- Néhány évvel ezelőtt 

évente 1-2 csecsemő szív-
műtétet volt az osztályon, 
ma már az évi össszes gyer-
mekszív operációnak a 20 
százalékát teszik ki csecse-
mő-szívműtétek, mégpedig a 
veleszületett szívfejlődési 
rendellenességet véglegesen 
helyreállító műtétek. 

0 Több szívsebészeti 
centrum vezetője nyilat-
kozott a sajtóban arról, 
hogy a tb nem árán tá-
mogatja a szívműtéteket. 
Az ön által mondott igen 
magas műtéti számot ho-
gyan tudják tartani áron 
aluli finanszírozással? 
- A szívoperációk alulfi-

nansz í rozása az ország 
összes szívsebészeti centru-
mában jellemző, így nálunk 
is. A műtétek valódi költsé-
ge és a tb által biztosított 
összeg közötti különbséget 
az egyetem gazdálkodj a ki. 
Mondanék néhány példát. 
Egy mübillenytü beültetése 
áfával együtt 225 ezer forint, 
amiből a tb 130 ezret térít, a 
különbség az egyetem vesz-
tesége. Egy pacemaker ára 
t ípustól függően 130-450 
ezer közzö mozog. A tb 120 
ezer forintot fizet ezért, a 
különbözetet az egyetem té-
ríti. Három évvel ezelőtt ál-
lapították meg ezeket az ára-
kat a tb-nél, s noha azóta lé-
nyegesen drágább minden, a 
térítési költségek nem vál-
toztak. Most, január közepén 
még nem tudjuk, hány szív-
műtétet támogat az egész-
ségbiztosító az idén. Ennek 
ellenére dolgozunk, mert be-
teg van és egyre több lesz, 
hiszen egy tényt nem lehet 
f igyelmen kívül hagyni: a 
szív- és érrendszeri betegsé-
gek világranglistáján a 6. he-
lyen állunk, s egyre rosszab-
bak az e betegség okozta ha-
lálozási mutatóink. 

Kalocsai Katalin 

A lehető legalázato-
sabb húség Puccinihez és 
a legnagyobb elrugasz-
kodás a hagyományos 
előadásmódoktól - jelle-
mezte az új szegedi Ma-
nont a rendező, Angyal 
Már ia . A „ h a g y m á z " 
mint sz indarabst í lus 
mellett olyan já történe-
teket kedvel Zsátér Sán-
dor, amilyeneket Victor 
Hugó, vagy Edmond Ros-
tand írt; ez utóbbi fran-
cia klasszikus hat felvo-
násnyi verses drámáját 
két részben j á t s sza a 
prózai társulat. A Szege-
di Nemzeti Színház so-
ronkövetkezö két bemu-
tatójáról tegnap tájékoz-
tattak a színház vezetői 
és művészei. 

Puccini Manón Lescaut-ja 
a szegedi operatársulat egyik 
legjellemzőbb darabja - me-
sélte Pál Tamás, a pénteki 
(január 24.) bemutató kar-
mestere. Számos alkalommal 
adták, a legemlékezetesebb 
az 1958-as Vaszy-produkció 
Moldován Stefániával. Vaszy 
Viktor már nyugdíjas korá-
ban mégegyszer vezényelt^ 
(akkor Harmath Éva volt a 
címszereplő). A mostani elő-
adás alkotói, Pál Tamás is, 
és Angyal Mária rendező is 
elfogultságot jelentettek be: 
Puccini mindkettejük ked-
vence, feltétlen hódolói szer-
zői zsenijének, s mindketten 
többedszer állítják színpadra 
Szegeden a Manont. Pál Ta-
más a pályakezdése idején 
Lamberto Gardelli Manon-
próbáit zongorázta végig az 
Operaházban; a '60-as évek 
eleji, elsöprő sikerű budapes-
ti előadás mérföldkő volt a 
magyar operajátszásban, hi-
szen az addig inkább dívott 
német mellé egycsapásra be-
tört az olasz opera kultusza. 
Az akkor pályakezdő muzsi-
kusnak, Pál Tamásnak életre 
szóló élményt jelentett a Gar-
de l l i -vezényel te Manón. 

Magyarországon hiva-
talosan három éve léte-
zik a közalapítvány jog-
intézménye. Sajátossá-
ga, hogy csak az ország-
gyűlés, a kormány, vagy 
a helyi önkormányzat 
képviselő-testülete hoz-
hatja létre - ebben kü-
lönbözik a magánalapít-
ványtól. Szegeden két 
ilyen társadalmi szerve-
zet működik, mindkettőt 
tavaly alakította a testü-
let. 

A „Szegedi régiónkért" 
Területfejlesztési és Környe-
zetvédelmi Közalapítvány 
célja, hogy Szeged és von-
záskörzetének területfejlesz-
tését szolgáló közfeladatok-
ban segítséget nyújtson, s 
azokat elvégezze. Ezen belül 
a határ menti te lepülések 
kapcsolatrendszerének kiala-
kulását és fejlődését kívánják 
elősegíteni. Az önkormány-
zat azért hozta létre a közala-
pítványt, hogy a feladatokra 
fellelhető szabad pénzalapo-
kat összegyűjtse, s pályázati 
úton felhasználja. Rövid távú 
céljaik között szerepel a sze-
gedi já tszóterek, közterek 
rendbe tétele és állaguk meg-
őrzése, a város nagyvállalata-
inak és polgárainak hozzájá-
rulásával. Szorgalmazzák a 
szegedi utcanév-táblák felújí-

„Azóta is ezt kergetem" -
vallotta be tegnap. Mint a re-
mekművek általában - a Pucci-
nié is folyton változik az idő-
vel, vagyis minden korban 
meglepően aktuális. Manón 
dilemmája - szerelem vagy 
gazdagság - modern, mai. 
Pál Tamás szerint ennél jobb 
szereposztásban ma Magyar-
oroszágon nem lehet a Ma-
nont kiállítani: Vajda Júlia 
énekel a pénteki bemutatón, 
később Farkasréti Mária, il-
letve Kovács Éva váltja. Des 
Grieux: B. Nagy János, illet-
ve Daróczi Tamás és Agim 
Hushi. Geronte: Altorjay Ta-
más, illetve Pálérdi András 
és Lőrincz Zoltán. Lescaut 
szerepén Andrejcsik István és 
Kelemen Zoltán osztozik. 
Szimpatikus szerénységgel 
mutatkozott be a tegnapi tájé-
koztatón Zsótér Sándor ren-
dező, pedig híre, rangja van a 
színházi világban. De A Sas-
fiók lesz az első szegedi 
munkája, az itteni közönség 
- mondta - kevéssé ismerhe-
ti. A 35 éves művész öt éves 
rendezői pályáján a szegedi a 
negyedik színház, ahova el-
szerződött: dolgozott Miskol-
con, Nyíregyházán, főrende-
zőként Szolnokon. Vendég-
ként rendezett budapesti teát-
rumokban, így a Vígszínház-
ban és a Radnótiban is. 

Rostand verses drámájá-
nak címszerepét a fiatal Mé-
száros Tamásra bízta. Állan-
dó alkotótársaival, a terve-
zőkkel, Ambrus Máriával és 
Benedek Marival olyan szín-
padi világot alakítottak ki, 
amely vizuálisan is megra-
gadja a nézőket, miközben az 
Ábrányi Emil-fordítás csen-
gő-bongó, ám „undok, go-
nosz dolgoktól" sem kímélő 
versezetét hallgatják a testbe-
széddel is operáló színészek 
előadásában. A Napoleon-fia 
Sasfiók történetének első elő-
adása február 7-én lesz a Ka-
maraszínházban. 

S. I. 

tását, a Szeged és Hódmező-
vásárhely közötti kerékpárút 
elkészítését, valamint bekap-
csolódnak a területfejlesztési 
tanács munkájába. A szerve-
zet szándéka, hogy működé-
sének első három évében a 
regionális térségfejlesztési és 
környezetvédelmi munkák-
ban meghatározó szerepet 
játsszon, s olyan beruházások 
megvalósításában nyújtson 
segí tséget , melyek révén 
megerősödhet Szegednek a 
régióban betöltött vezető sze-
repe. 

A Szegedi Egészségügyi 
Intézményfejlesztő Közalapít-
vány célja, hogy a szegedi 
önkormányzat egészségügyi 
intézményeiben és a Szent-
Györgyi Albert Orvostudo-
mányi Egyetem klinikáin 
gyógyí tó-megelőző tevé-
kenység folytatásához szük-
séges tárgyi feltételek bizto-
sítását elősegítse és folyama-
tosan támogassa. Hasonlóan 
az előbbi társalmi szervezet-
hez, az egészségügyi közala-
pítvány is a meglévő támoga-
tási források felkutatásával 
és pályázatok útján történő 
továbbításával kíván foglal-
kozni. A közalapítvány terve, 
hogy ranggá emelje az egész-
ségügy önkéntes finanszíro-
zásának ezen formáját. 

A. L. 

• Szegedi közalapítványok 

Pénzközvetítés 
- közcélokra 


